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گروه شهرســتانها - مریم مقضی: رئیس کمیسیون هوشمندسازی و 
حمل ونقل شــورای اسلامی شهر اصفهان با بیان اینکه طبق قانون وقتی پروانه 
ساخت وســاز صادر می شود، در آن مهلتی برای ساخت وساز تعیین شده است، 

گفت: در حال حاضر مالک برای ساخت وساز شش سال فرصت دارد.
به گزارش اداره ارتباطات رســانه ای شهرداری اصفهان، ابوالفضل قربانی با 
اعلام این خبر گفت: طبق قانون، مالک پس از دریافت پروانه ساختمانی مجاز 
است که در مدت پنج سال ساختمان خود را بسازد و پایان کار دریافت کند که 
با پیگیری های به عمل آمده، یک سال دیگر به این زمان اضافه شده و در حال 

حاضر یک مالک شش سال فرصت دارد.
وی با بیان اینکه طرح های تفصیلی و طرح های مرتبط با موضوعات شهری 
هر چند ســال یکبار تغییر می کند، افزود: به شــهروندان توصیه می شود که 
عملیات ساخت وساز را بلافاصله پس از دریافت پروانه آغاز کنند و یا اگر چنین 

امکانی برای آنها فراهم نیست، نسبت به دریافت پروانه اقدام نکنند.

جزئیاتمسمومیتشهروندانگلوگاهی
مدیر شبکه بهداشت و درمان شهرستان گلوگاه درباره مسمومیت شهروندان 

گلوگاهی توضیحاتی داد.
دکتر ابراهیم خادملو مدیر شــبکه بهداشــت و درمان شهرســتان گلوگاه 
گفت:نخســتین مراجعه به بیمارستان ثامن الائمه گلوگاه، از ساعت ۳۰ دقیقه 
بامداد روز عاشــورا آغاز شــد و از ســاعت ۴ بامداد روز ۲۶ تیرماه مصادف با 
عاشــورای حســینی الی ۲۳، اوج مراجعات شــهروندان گلوگاهی را با علایم 

مسمومیت غذایی به بیمارستان داشتیم.
او افزود:تاکنون، شــمار مراجعه کنندگان به بیمارستان ثامن الائمه گلوگاه 
۶۸۶ نفر و تعداد مراجعه کنندگان به مرکز جامع ســلامت شــماره یک ۱۷۹ 
مورد و مراجعه ۶۰ نفر نیز به بیمارســتان بندرگز گزارش شــده است.خادملو 
گفت:علایم بیش از ۹۵ درصد مراجعه کنندگان، شــکم درد، تهوع و استفراغ 

ناشی از مسمومیت غذایی بوده است.
او افزود: خوشــبختانه هیچ موردی از بستری طولانی مدت، مریض بدحال، 
مریض آی ســی یو و یا فوتی اصلا نداشــتیم.خادملو گفت:در راهیپمایی شب 
تاســوعا در دو مســیر میدان ۲۲ بهمن به مسجد ملا عباس و مسیر چهار راه 
پهلوان به شــبکه بهداشت، موکب هایی وجود داشت که شهروندانی که به این 

موکب ها مراجعه کرده بودند دچار مسمومیت شدند.
به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، او افزود:اظهارات غالب مراجعه کنندگان 
در گزارشــات اولیه حاکی از آن اســت که بالغ بر ۹۵ درصد مراجعه کنندگان 
در اثر نوشــیدن شربت در این دو مسیر دچار مســمومیت شدند که البته تا 
این لحظه، هیچ گزارش دقیقی از دلیل این مســمومیت اعلام نشده است ولی 
احتمال قوی تر ما به آلودگی یخ بوده اســت که این موضوع و تمام احتمالات 
دیگر در دست بررسی است.خادملو گفت: این موضوع هر چند اکنون به اتمام 
رسیده اســت، اما اربعین در پیش است و توصیه ما آن است که در مناسبات، 
الزاما تمامی موکب ها دارای شناســنامه و مجوز های لازم باشند تا تمامی موارد 

کنترل شده باشد.

اشیایتوقیفیدرایذهتاریخینیستند
فرمانده منطقه انتظامی شهرستان ایذه گفت: مجسمه های توقیفی در ایذه 

فاقد ارزش تاریخی هستند.
انتشــار گزارشی مبنی بر توقیف یک محموله مجسمه قاچاق به ارزش ۱۶ 
میلیارد ریال در شهرستان ایذه، باعث ایجاد شبهاتی در میان مردم و برخی از 

انجمن ها و دوستداران میراث فرهنگی شد.
در همین خصوص و به منظور تنویر افکار عمومی، سرهنگ رمضان گورویی 
به ایلنا گفت: آثار توقیفی در ایذه به هیچ عنوان تاریخی نیستند و بیشتر جنبه 
تزئینی دارند.گورویی با تاکید بر این موضوع که این اشیاء مجسمه های برنزی 
تقلبی می باشند، افزود: اشیاء مکشوفه توقیفی، خارجی هستند و جنبه تزئینی 

دارند که از خارج و به شکل قاچاق وارد کشور شده اند.
او تصریح کرد: به دلیل اســتفاده از عنوان مجســمه، برخــی از افراد دچار 
شــائبه شدند. به دلیل حساســیت های موجود در فضای اخبار پیرامون حوزه 
میــراث فرهنگی همواره چنین برداشــت های عجولانه ای صورت می گیرد. او 
در خصوص موضوع سرقت از پایگاه میراث فرهنگی ایذه نیز گفت: پرونده این 
سرقت در دســت بررسی است.  در همین خصوص مهدی فرجی مدیر پایگاه 
میراث فرهنگی آیاپیر ایذه نیز به ایلنا گفت: در ســرقت هفته گذشته از محل 
پایگاه میراث فرهنگی آیاپیر هیچ گونه شیء تاریخی و اثر فرهنگی سرقت نشده 

است و موضوع به جد در دست بررسی است.

رشد۴برابریتولیدکلزادرگلستان
رئیس اداره پنبه دانه های روغنی جهاد کشاورزی گلستان از افزایش نزدیک 

به چهار برابری تولید کلزا در این استان خبر داد.
علی موســی خانی اظهار کرد: امسال در استان گلستان از ۴۸ هزار و ۹۰۰ 
هکتار ســطح زیر کشت کلزا، حدود ۱۰۵ تنُ محصول برداشت شد. وی ادامه 
داد: در ســال زراعی جاری در سطح زیر کشت کلزا بیش از ۲ برابر و در تولید 
محصول نزدیک به ۴ برابر افزایش داشــتیم.رئیس اداره پنبه دانه های روغنی 
جهاد کشاورزی گلستان افزود: قیمت خرید تضمینی کلزا امسال هر کیلوگرم 
۳۵ هزار تومان است.  به گزارش ایسنا، استان گلستان تولیدکننده عمده دانه 
روغنی کلزا در کشــور است؛ که از دانه کلزا، روغنی مفید به دست می آید و از 

کنجاله آن به عنوان خوراک دام استفاده می شود.

۳۰درصدمزارعماهیانگرمابیکشور
درگیلانقراردارد

مدیرکل شیلات گیلان با بیان اینکه این استان هم اکنون دارای رکورد تولید 
۲۰ تن در هکتار ماهی گرمابی است، گفت: گیلان ظرفیت لازم برای قطب اول 

تولید ماهیان گرمابی در کشور را دارد.
کوروش خلیلی اظهار کرد: ۳۰ درصد مزارع ماهیان گرمابی کشور در گیلان 
قرار دارد و این اســتان هم اکنــون دارای رکورد تولید ۲۰ تن در هکتار ماهی 
گرمابی اســت که با توجه به این پتانسیل، گیلان ظرفیت لازم برای قطب اول 
تولید ماهیان گرمابی در کشــور را دارد.وی با تاکید بر اینکه آینده آبزی پروری 
در گرو اســتفاده از تکنولوژی و تولید متراکم در واحد سطح است، افزود: برای 
جهش تولید نیازمند تفکر خلاق در استفاده بهتر و اقتصادی تر از آب هستیم.
خلیلی با بیان اینکه تولید ۱۰۰ هزار تنی آبزیان در اســتان گیلان طی فرایند 
کوتاه مدت دور از انتظار نیست، تصریح کرد: تزریق مناسب و به موقع تسهیلات 
ســرمایه در گردش، تامین نهاده های تولید آبزی پروری همچنین تســهیلات 
تامین تجهیزات نوین و فن آورانه پایدارسازی اکسیژن و تغذیه مکانیزه آبزیان، 
مسیر جهش تولید را آســان تر خواهد کرد که این امر با همکاری ارگان های 

ذی ربط امکان پذیر است.
به گزارش ایلنا، وی با اشاره به اینکه سال قبل با حمایت لازم از توسعه آبزی 
پروری، افزایش تسهیلات در بخش شیلات گیلان بیش از ۵ برابر سنوات قبل 
بود، افزود: این امر نشــان از همکاری دست اندرکاران اقتصادی استان دارد و 
شایسته تقدیر است.خلیلی با تاکید بر اینکه مسیر توسعه شیلاتی گیلان مسیر 
روشنی است، تصریح کرد: امروز شیلات گیلان در نقطه ای است که بازگشت 
به عقب نخواهد داشــت، رکورد تولید در هر هکتار امروز بیش از ۲۰ تن است 
بنابراین برای ایستادن در نقطه  اول آبزی پروری کشور نیازی به توسعه افقی و 
گسترش مزارع نداریم بلکه باید عمق تولید خود را افزایش دهیم  لذا استفاده 
از مکانیزاسیون و تجهیزات فن آورانه تولید و پرورش آبزیان و نهاده های تولید 
با کیفیت، امکان دست یابی به افزایش تولید در واحد سطح و بالارفتن راندمان 

تولید را برای ما ممکن می کند.
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بیشاز ۲۵۰هزارنفرازمرزمهران
ترددکردهاند

فرماندار مهران با اشــاره به تردد بیش از ۲۵۰ هزار نفر 
از پایانه مرزی شهید ســلیمانی، گفت: موج برگشت زوار 
تاســوعا و عاشورای حسینی از صبح امروز جمعه به کشور 

موجب ازدحام جمعیت در مرز زرباطیه عراق شده است.
علی عباس شفیعی فرماندار مهران اظهار کرد: ازدحام 
جمعیت در آنســوی مرز مهــران )زرباطیه( به دلیل موج 
برگشت زوار از عتبات عالیات برای ورود به کشور است.وی 
با بیان اینکه ۱۵ گیت در مرز زرباطیه عراق برای ورود زوار 
به مرز مهران فعال است، افزود: در حال رایزنی با مسئولان 
مرز زرباطیه برای افزایش تعدادی گیت های خروجی از مرز 

زرباطیه به سمت مرز مهران هستیم.
به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان، فرماندار مهران با 
بیان اینکه از روز پنجشــنبه تا روز جمعه بیش از ۵۰ هزار 
زائر از طریق مرز مهران وارد کشور شده است، تصریح کرد: 
کل تردد )ورود و خــروج( از ابتدای محرم تا کنون حدود 
۲۵۰ هزار نفر از مرز مهران بوده است.شــفیعی یادآور شد: 
همچنین طی ۲۴ ساعت  حدود ۲۳ هزار نفر از مرز مهران 
وارد کشــور شده است.وی خاطرنشــان کرد: تردد در مرز 
مهران روان و تمهیدات لازم برای بازگشت زوار به مقاصد 

خود در داخل کشور فراهم شده است.

غرقشدنرئیسسابق
زندانمرکزیایلامدررودخانهسمیره

فرماندار ســیروان گفت: عصر امروز رئیس سابق زندان 
مرکزی ایلام در رودخانه سمیره غرق شد.

محمدباقر شریفی اظهار داشت: صفدر فولادی، رئیس 
ســابق زندان مرکزی ایلام و از کارکنان زندان های استان 
عصر روز پنجشنبه حوالی ساعت ۱۸ به علت قرار گرفتن در 
ناحیه عمیق رودخانه سیمره غرق شد.وی افزود: این حادثه 
در ۱۵ کیلومتری شــهر لومار مرکز شهرستان سیروان در 
محدوه روستاهای »چَم جنگل و ظهیری« روی داد که به 
محض اطلاع از این حادثه، نیروهای هلال احمر و اورژانس 

و سایر نیروهای امدادی در محل حضور یافتند.
فرماندار ســیروان تصریح کرد: پس از حدود ۲ ساعت 
تلاش جسد او توسط نیروهای مردمی و عوامل امدادی در 
پایین دست محل غرق شدگی در رودخانه سیمره پیدا و از 
آب گرفته شد.شریفی ابراز کرد: جسد رئیس سابق زندان 
مرکزی ایلام برای سیر مراحل قانونی تحویل مراجع قضایی 
و پزشکی قانونی شد. وی بیان کرد: علت غرق شدن او در 

دست بررسی است.
به گزارش ایلنا از ایلام، ســیروان با مرکزیت شهر لومار 
یکی از شهرستان های استان ایلام بوده و فاصله شهر لومار 

تا مرکز استان ایلام ۶۰ کیلومتر است.

بهرهبرداریاز۱۰هزار
واحدمسکونیدرآذربایجانشرقی

مدیــرکل راه و شهرســازی آذربایجان شــرقی گفت: 
همزمان با هفته دولت در قالب طرح نهضت ملی مســکن 
۱۰ هزار واحد مســکونی در استان به بهره برداری خواهد 

رسید.
موســوی در بازدید از طرح های مسکن در مراغه گفت: 
تاکنــون بیــش از ۲۷ هزار واحد نهضت ملی مســکن در 
آذربایجان شرقی به بهره برداری رسیده است.وی با اشاره 
به ثبت نام ۱۲۰ هزار نفر در طرح نهضت ملی مسکن افزود: 
برای بیش از ۷۴ هزار واحد زمین تامین و عملیات ساخت 

این طرح ها آغاز شده است.
بــه گزارش باشــگاه خبرنگاران جــوان، مدیرکل راه و 
شهرســازی  آذربایجان شرقی با اشاره به سهم هفت هزار 
واحدی مراغه از طرح نهضت ملی مســکن گفت: ساخت 
بیــش از ۲ و هزار ۵۰۰ واحد در مراغه آغاز شــده و برای 
۵ هزار واحد نیز زمین تامین شــده است.موســوی گفت: 
در ســایت غدیر مراغه برای بیــش از ۵ هزار واحد زمین 
تامین شــده و به زودی عملیات ساخت این واحد ها آغاز 
خواهد شــد.وی افزود: همزمان با هفته دولت ۱۲۰ واحد 
طرح نهضت ملی مســکن به بهره برداری خواهد رســید.

فرماندار شهرستان مراغه سرعت اجرای طرح های نهضت 
ملی مسکن را در این شهرستان خوب ارزیابی کرد.مینویی 
افزود: برخی از این طرح ها مشــکل تامین آب، برق و گاز 
دارند و با برنامه ریزی ها و تامین اعتبار این مشکلات نیز به 

زودی حل خواهد شد.

ایلام

آذربایجان شرقی
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در حالی برداشــت کشت اول برنج 
از شالیزاری های مازندران آغاز شد که 
همزمان حدود نیمی از اراضی شالیزاری 
برنج  دوم  برای کشت  مهیا  استان  این 
شدند، صاحبنظران این امر را تهدیدی 
برای سفره های زیر زمینی آب، نابودی 
مواد آلی خاک و میکروب های مفید و 
موجود زنده در خاک به هراه هدر رفت 
انرژی برشمردند که استمرار این رویه 
زیست  زخمی محیط  پیکر  بر  خنجری 
این خطه از شــمال کشــور محسوب 

می شود.
برداشت برنج از شالیزار های مازندران که 
از دهه ســوم تیرماه آغاز می شود تا ۱۰ روز 
نخست مردادماه برداشت برنج از حدود ۲۱۵ 
هزار هکتار از زمین های شالیزاری مازندران 
ادامه خواهد داشت.همزمان با برداشت این 
محصول حدود نیمی از شالیکاران مازندران 
کشت دوم برنج را در بیش از ۱۰۰ هکتار از 

زمین های شالیزاری آغاز کردند.
شالیکاران مازندرانی این روز ها در حالی به 
برداشت برنج مشغول هستند، که در کنار آن 
خزانه برنج برای نشاء در کشت دوم را آماده 
می کنند که این امر تحت هیچ شرایطی برای 
صاحبنظران زیست محیطی قابل پذیرش و 
تائید نیست.کشاورزان مازندرانی که حدود ۲ 
هفته قبل از آغاز برداشــت کاشت اول برنج 
ورود آب به زمین شالیزار را قطع می کنند، 
امــا فعالیت موتور هــای آب در چاه ها قطع 
نمی شود چرا که باید خزانه نشاء و زمین را 

دوباره برای کشت دوم آماده کنند.
صاحبنظــران بخاطر آســیب جدی به 
آب های ســفره های زیرزمینــی و احتمال 
خطر فرونشست چاه های کشاورزی و اراضی 
مازندران، خواستار توقف کشت دوم برنج و 
به جای آن کشت پاییزه که انواع سبزیجات 
و صیفی جات است کشت کنند، که این کار 
درآمد بیشتری نســبت به کشت دوم برنج 
خواهد داشــت.چالش های کشت دوم برنج 
چند بعدی است که تخریب مواد آلی خاک 
و میکروب های مفید و موجود زنده در خاک 
و اســتفاده بیش از اندازه انواع سموم برای 
مبارزه با طغیان پیاپی کرم های ســاقه خوار 
بعد از کشــت اول، از جملــه معضل جدی 
کشــت دوم برنج اســت که در زمین های 

شالیزاری جولان می دهند.
با وجــود اعلام حساســیت های موجود 
امسال نزدیک به نیمی از زمین های شالیزاری 
مازندران به زیر کشــت دوم برنج می رود هر 
چند برخی از کشــاورزان به این باور رسیده 
اند که هزینه کشت دوم برنج برای هر هکتار 
بیش از ۵۰۰ میلیون ریال است که به هیچ 
عنــوان صرفه اقتصادی بــرای آنها نخواهد 
داشت، اما به ناچار این رویه را ادمه می دهند.
یکی از چالش های مهم دیگر کشت دوم برنج 
مصرف برق زیاد موتور های کشاورزی است 
که این امر هم در اوج گرمای تابستان به یک 

مشکل جدی دیگر تبدیل شد.
صاحبنظران کشت دوم برنج را در زمانی 

که خشکسالی و مشکلی برای تامین انرژی 
نباشــد را قابــل قبول نمی داننــد حال که 
ایران در یک منطقه خشــک و نیمه خشک 
قــرار دارد و خطر فرونشســت زمین همه 
استان های کشــور از جمله مازندران را هم 

تهدید می کند.
کارشناســان خواســتار روشــنگری در 
خصوص آسیب های جدی کشت دوم برنج 
شدند تا کشاورز به این باور برسد این کشت 
نه تنها ســودی برایش نخواهد داشت بلکه 
هدر رفت ســرمایه و تخریب محیط زیست 
را به همراه خواهد داشــت و آنــان در این 
روشنگری نقش دهیاران و رسانه ها را بسیار 
برجسته برشمردند که تولید کنندگان را در 
جریان آسیب های جبران ناپذیر این فرایند 

دوباره تولید قرار دهند.
سینا ربیعی کارشــناس ارشد مهندسی 
کشــاورزی گفــت: بــا توجه بــه تغییرات 
اقلیمی که همه شــهروندان و کشاورزان این 
موضوع را به خاطر شدت گرما درک کردند 
مصرف بیش از اندازه آب های زیر زمینی به 
یک چالش جدی تبدیل خواهد شد.او افزود: 
با توجه به این که ایران یک کشور خشک و 
نیمه خشــک در آسیا مطرح است مدیریت 
مصرف آب در ایران باید با حساسیت و دقت 

بیشتری انجام شود.
این کارشــناس کشاورزی با اشاره به این 
که کمبود آب برای مصارف مختلف شهری، 
کشــاورزی و صنعتی در اثر افت سطح آب 
در آبخوان ها، افزایش هزینه های تأمین آب، 
پایین آمدن کیفیت آب برای مقاصد مختلف 
را در پی خواهد داشــت، گفت: پیشــروی 
آب شــور در آب زیرزمینــی در آبخوان های 
ساحلی و یا در آبخوان های مجاور گنبد های 
نمکی و فرونشست زمین مشکلات اساسی 
و از عواقــب برداشــت غیراصولی منابع آب 

زیرزمینی و عدم مدیریت صحیح است.
ربیعــی ادامه داد: در ســال های اخیر به 
گاز هــای گلخانه ای،  افزایش حجــم  علت 

میانگیــن دمای جهانی رو به افزایش بوده و 
این امر منجر به تغییرات وسیعی در شرایط 
اقلیمی و منابع آب ســطح زمین شده است. 
او با بیان این که الگوی کشــت نامناسب و 
کشــت چندباره می تواند آسیب های جبران 
ناپذیری بــه مواد عالی خــاک بزند، افزود: 
صــدور مجوز های پی در پــی حفر چاه در 
زمین های کشــاورزی تهدیــد جدی برای 
محیط زیست و زمینه پیشروی آب های شور 

به سفره های زیر زمینی را فراهم می کند.
این کارشناس با اشاره به این که همزمان 
با کشــت دوم برنج شاهد طغیان موج سوم 
و چهارم کرم های ساقه خوار هستیم، گفت: 
کشاورز به ناچار برای مبارزه با این آفت ها به 
ناچار به سموم قوی تر و سمپاشی چند باره 
روی خواهد آورد.او افزود: اگر ایران مشکلی 
برای تامین آب و انرژی جهت کشــت دوم 
برنج نداشــت هم این رویــه باید متوقف و 
کشت دوم برنج از دستور کار خارج می شد.

ربیعــی گفت: با توجه به قیمت بســیار 
مناسبی که سبزی و صیفی در سال جاری 
پیدا کرد کشت پائیزه سبزی جات به جای 
کشــت دوم برنج به مراتب صرفه اقتصادی 

بیشتری برای کشاورز خواهد داشت.
یک شالیکار بابلی گفت: برای امرار معاش 
زندگی به طور حتمی باید کشت دوم برنج را 
انجام دهم و راه دیگری ندارم.بهرام حسینی 
افزود: هر چند هزینه کشــت دوم به مراتب 
بیشــتر از کشت اول اســت، اما چون شغل 
دیگری ندارم یک هکتار از زمین شالیزاری 

خود را به زیر کشت دوم می برم.
این کشاورز بابلی با بیان این که استفاده 
از کود و سموم مختلف در کشت دوم افزایش 
خواهد یافت، گفت: بــا وجود هزینه زیاد و 
خســتگی چند برابری تولیــد در این فصل 
بــرای امرار معاش باید کشــت دوم برنج را 
انجام دهم هر چند با سود بسیار کم.حسینی 
افزود: در شــرایط فعلی هزینه های تولید در 
کشــت دوم به انــدازه ای افزایش یافت که 

برخی از کشاورزان سال گذشته با کشت دوم 
در پنج هزار متر زمین شــالیزاری در نهایت 
۱۵۰ میلیون ریال سود برای آنها باقی مانده 

و مابقی همه هزینه شد.
ایــن کشــاورز بابلی گفت: اگر شــرایط 
اقتصــادی من خوب بود یــا درآمد دیگری 
داشتم تحت هیچ شــرایطی به کشت دوم 
برنج نمی پرداختم، چون ضــرر دهی دارد.
طبق اعلام رسمی جهاد کشاورزی مازندران 
امســال ۲۱۵هــزار هکتــار از زمین هــای 
کشاورزی اســتان زیر کشت اول برنج رفت 
کــه بیش از ۶۰ درصد آن ارقام طارم محلی 

و هاشمی است.
به گــزارش ایرنــا، برنجــکاری یکی از 
مهم ترین فعالیت کشــاورزی در مازندران و 
منبع مهم درآمد کشــاورزان استان است و 
با تولید بیش از یک میلیون ۵۰۰ هزار تن، 
۴۲ درصد برنج مورد نیاز کشور از این استان 

تامین می شود. 
اســتان مازندران تولید کننــده ۷۲ نوع 
محصول زراعی و باغی اســت که در تولید 
۱۵ محصــول رتبه اول تا ســوم را دارد.این 
اســتان با برخورداری از تنها ۲ و نیم درصد 
زمین کشاورزی کشور، سالانه هفت درصد 
از تولیدات کشــاورزی و ۱۱ درصد از ارزش 
اقتصادی محصولات کشــاورزی کشور را در 
اختیار دارد. برداشــت مکانیزه برنج از رقم 
طارم در فصل زراعی جاری با حضور استاندار 
مازندران و معاون وزیر جهاد کشاورزی ۲۱ 
تیرمــاه در بابــل آغاز و آیین شــکرگزاری 
برداشت برنج جدید مازندران با ورود کمباین 
ویژه شالیزاری به زمین سه هکتاری یکی از 
کشاورزان روستای شریعت کلای بابل برگزار 

شد.
 برنجــکاری یکــی از مهم ترین فعالیت 
کشــاورزی در مازندران و منبع مهم درآمد 
کشــاورزان استان اســت و با تولید بیش از 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن، ۴۲ درصد برنج 
مورد نیاز کشور از این استان تامین می شود.

پشه آئدس در چهار شهرستان و یک 
جزیره هرمزگان شناسایی شد.

غلامعلی جاودان رئیس دانشــگاه علوم 
پزشــکی هرمــزگان گفــت: این پشــه در 
قشم،  بندرلنگه،  بندرعباس،  شهرستان های 
 جاســک و جزیره کیش شناســایی شــده 
اســت.  جاودان افزود: این پشه از سال ۹۸ 
در استاه هرمزگان شناسایی شده است.وی 
گفت: پشــه آئدس ناقل بیماری تب دنگی 

اســت که تنها از طریق همین پشه منتقل 
می شــود و از فردی به فرد دیگر قابل انتقال 

نیست.
جاودان با اشاره به اینکه بهسازی محیط 
بهترین راه کنترل این پشه است، افزود: تب 
دنگی تقریبا در اســتان کنترل شده است و 
تعداد بیماران نسبت به هفته گذشته تغییری 

نکرده است.
به گزارش ایسنا؛ پشــه آئدس که تحت 

عنوان ببر آســیایی نیز شناخته می شود در 
مناطق استوایی جهان به ویژه آسیای جنوب 
شــرقی از جمله مالزی وجود دارد. این پشه 
ناقــل بیماری های خطرناک و کشــنده ای 
از جمله تب دنگی اســت که در بسیاری از 
کشورها شیوع یافته و تلفات انسانی بسیاری 

نیز داشته است. 
به گزارش ایســنا، تب دنگــی از طریق 
پشه ای تحت عنوان آئدس به انسان منتقل 

می شــود که علائم آن سردرد، کمردرد، تب 
معمولاً شــدید و در برخی مــوارد خارج و 
جوش در قســمت های مختلف بدن است.

پشــه آئدس که بســیار خطرناک است در 
بشقاب های زیر گلدان و گیاه بامبو و نقاطی 
که آب کولر جمع می شود، زندگی می کند و 
در صورت مشــاهده این پشه خطرناک نیاز 
است تا فاصله یک کیلومتری از مکان رؤیت 

آن ضدعفونی شود.

راهیبهجزکشتنداریم

کشت دوم برنج تهدیدی برای سفره های آب زیرزمینی

شناساییپشهآئدسدرچهارشهرستانهرمزگان

نمایندهگنابادوبجستاندرمجلسشورایاسلامی:

8۰درصدخراسانرضوی
خشکشدهاست

نماینده گناباد و بجستان در مجلس شورای اسلامی گفت: ۸۰ درصد از 
استان خراسان رضوی خشک شده و با این روند، طی ۴ سال آینده باید 

به سمت آب  شیرین کن روی بیاوریم.
هادی محمدپور گفت: در شهرستان گناباد و بجستان، ظرفیت  های بسیار خوبی 
داریم که باید بیــش از پیش مورد توجه قرار گیرد.وی با بیان اینکه اگر به دنبال 
توسعه منطقه هســتیم باید بدانیم که این توسعه یکباره محقق نمی شود، گفت: 
فرودگاه گناباد، پروژه ای اســت که بیش از ۲۰ سال قبل کلید خورده و هنوز هم 
کامل نشده است؛ باید مشکلات فرودگاه را برطرف کنیم و این پروژه را ایمن سازی 

کنیم.
محمدپور با اشــاره به پروژه راه آهن، افزود: اسناد مناقصه این پروژه در وزارت 
راه و شهرســازی بارگذاری شــده و به زودی شــاهد کلنگ زنی ایستگاه راه آهن 
مسیر یونســی به گناباد خواهیم بود.نماینده گناباد و بجستان در مجلس شورای 
اســلامی تصریح کرد: در دولت جدید هم با توجــه به اینکه رئیس جمهور از بدنه 
مجلس است، می توانیم در سایه تعاملات، توسعه و ارتقاء شهرستان را در حوزه های 

مختلف با جدیت مضاعف دنبال کنیم.
محمدپور بــا بیان اینکه در حوزه گردشــگری، ظرفیتی مثــل »کاخک« در 
خراســان رضوی نداریم، گفت: با هماهنگی های صورت گرفته، به زودی شــاهد 
سفر تولیت معزز آستان قدس به این شهر خواهیم بود.وی با اشاره به تعداد بالای 
مهاجران از شهرستان های گناباد و بجستان به مشهد، افزود: سرمایه این افراد نباید 
از شهرستان خارج شود و با تکیه بر همین موضوع، موجبات رشد و توسعه را فراهم 

آوریم و اشتغالزایی برای جوانان شهر را داشته باشیم.
به گزارش خبرآنلاین از خراســان، محمدپور بزرگترین و مهمترین مســاله در 
گناباد و بجســتان را موضوع »آب« دانســت و اظهارکرد: دشت های »عمرانی« و 
»گیسور« هرســاله حدود ۲۵ سانتی متر افت می کند؛ دبی ۴۴۷ حلقه چاه سطح 
گناباد هم هرروز درحال کاهش یافتن اســت و سالانه ۶۳ میلیون مترمکعب آب 

برداشت می شود.
وی با بیان اینکه ۸۰ درصد از خراسان رضوی خشک شده و با تداوم این روند، 
ظرف ۴ سال آینده باید به آب شیرین کن روی بیاوریم، گفت: در شهرستان گناباد 
۷ حلقه چاه دیگر نیاز داریم و همین کمبود آب موجب شده که از سرمایه گذاری 

در حوزه صنایع وابسته به آب دوری کنیم.
لازم به ذکر اســت هشــتمین گردهمایی در شــهر مقدس کاخــک گناباد با 
محوریت وحدت و همدلی برای فردای بهتر برگزار گردید و همچنین اشــخاصی 
به نمایندگانی از مناطق مختلف شهرســتان با رویکرد آینده ســازی و امید برای 
آینده ای مطلوبتر و حول محور گردشــگری شهرستان نظرات و پیشنهادات خود 

را ارائه نمودند.

 

کدام یک اکسیژن بیشتری تولید می کند: 
مزارع نیشکر یا جنگل؟

تولید  بیشــتری  اکســیژن  کدام یک 
می کند: مزارع نیشــکر یــا جنگل؟ مدیر 
تحقیقات محیط  زیست مؤسسه تحقیقات 
و آموزش نیشکر برای پاسخ به این سؤال به 
آمار و ارقام منتشر شده در نشریات علمی 
معتبر استناد می کند و می گوید: طبق آمار 
علمی، یک  مراکز  از ســوی  منتشر شده 
هکتار مزرعه نیشــکر، پنج برابر بیشتر از 

یک هکتار جنگل، اکسیژن تولید می کند.
به گزارش روابط  عمومی شرکت توسعه نیشکر 
و صنایع جانبی، میزان اکســیژن تولید شده در 
گیاه نیشــکر نه تنها در مقایسه با درخت ها، بلکه 
در مقایســه با هر گیاه دیگری نیز بیشتر است. 
»دکتر کرمــی« در این زمینــه در گفت وگو با 
روابط عمومی شرکت توسعه نیشکر، می گوید: هر 
هکتار جنگل، ســالانه ۲ و نیم تنُ اکسیژن تولید 
می کند؛ این میزان، معادل مصرف اکســیژن ۱۰ 

نفر طی یک سال است. 
در مقابل، اکسیژن تولیدی یک هکتار مزرعه 
نیشکر، ۱۱/۲۲ تنُ در سال است؛ به عبارتی بهتر، 
یک هکتار نیشکر، پنج برابر بیشتر از یک هکتار 

جنگل اکسیژن تولید می کند.
۱۲۰ هزار ساقه نی در یک هکتار

به گفته این مســئول محیط زیســتی، در هر 
هکتــار جنگل حدود ۴۰۰ اصلــه درخت وجود 
دارد، اما یک هکتار مزرعه نیشــکر، از ۱۲۰ هزار 
ساقه نی تشــکیل شده اســت؛ به همین دلیل 
میزان اکسیژن بیشتری تولید می کند. براساس 
این آمار، مزارع نیشکر سالانه بیش از ۹۰۰ هزار 

تن اکسیژن در محیط منتشر می کنند.
جذب دی اکسیدکربن توسط نیشکر و مقایسه 

آن با ســایر گیاهان، نکته دیگری است که بهنام 
کرمــی به آن می پــردازد. او این بــار نیز به آمار 
علمی اشــاره و بیان کــرد: طبق تحقیقی که در 
سال ۱۳۸۸ منتشر شده، نیشکر ۱۵ برابر نسبت 
به ســایر گیاهان دی اکســیدکربن بیشتر جذب 
می کند؛ جذب این ماده در مزارع نیشکر، سالانه 

بیش از یک میلیون و ۵۰۰ هزار تنُ است.
شانه ای برای زدودن غبار

»شــانه کردن گرد و غبار هوا« از دیگر مزایای 
محیط زیستی مزارع نیشکر است. »شانه کردن« 
اصطلاحی است که مدیر تحقیقات محیط زیست 
مؤسســه تحقیقات و آموزش نیشکر در توصیف 
کارکــرد مزارع نیشــکر برای شــهرها و مناطق 
پیرامونــی به کار می برد و معتقد اســت که این 
مزارع همچون شــانه  و سدی اســت که از ورود 

ذرات گرد و غبار به شــهرها جلوگیری می کنند؛ 
ضمــن آنکه مــزارع نیشــکر مقدار زیــادی از 
باکتری ها و میکروب ها را لابه لای برگ های خود 

رسوب می دهد.
از تولید اکســیژن تا جذب دی اکسیدکربن و 
شانه کردن گرد و غبار هوا تنها چند مزیتّ محیط  
زیســتی گیاه نیشکر است که از سوی این مدیر 

محیط  زیستی به آن اشاره شد. 
ایــن گیاه که بیــش از ۱۰۰ هــزار هکتار از 
دشت های خوزستان را سرسبز کرده است، نقش 
غیرقابــل  انکاری در تلطیف هوای خوزســتان و 
ایجاد اکوسیستمی منحصربه فرد دارد. امروزه این 
مزارع به زیســتگاه طبیعی هزاران موجود زنده 
تبدیل شــده و مناظری زیبــا از چرخه طبیعت 

ایجاد کرده است.


